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حضرت آیت الله جوادی آملی بر لزوم تلاش هرچه بیشتر 
در زمینه ارایه نیازهای جامعه با قرآن کریم تاکید کردند.

حضرت آیت الله جوادی آملی چهارشنبه شب )19 آبان 
ماه( در چهاردهمین همایش مجمع عالی تفســیر حوزه  
و بزرگداشت سی و ششــمین ســالگرد ارتحال علامه 
طباطبائی در دارالقرآن علامه طباطبایی فرمودند: علامه 
طباطبایی از آنچه در عالم می گذشــت در خدمت قرآن 
بهره برد؛ ایشان مسایل دنیای روز خود را به قرآن عرضه 

کرد و المیزان در این مسیر خلق شد.
ایشــان افزودند: از مرحوم امین الاسلام تا مرحوم فیض 
حوزه ها در زمینــه قرآن کار خاصی با قرآن نداشــتند؛ 
مرحوم فیض نیز چیز جدیدی به اســتثنای چند روایت 
نیاوردند؛ از زمان مرحوم فیض تا زمان علامه 400 سال 

جامعه اسلامی خوابیده بود و تفسیری نداشتیم.
این مرجع تقلید اظهارکردند: علامه طباطبایی مشروطه و 
جنگ جهانی اول و دوم را تشریح کرد و خواسته های آنان 
را شناسایی کرد و سپس وارد تفسیر شد؛ آنچه که امروز 

وظیفه علما اســت، رصد انقلاب است که انقلاب به خود 
چه آورد و چه می خواهد و چه چیزی او را نگه می دارد.

معظم له خاطرنشان کردند: جنگ های جهانی برای مرگ 
آمده بودند درحالی که انقلاب ما برای حیات آمده است،  
بیان این مسئله یک همت عالی می خواهد؛ عناوینی که 
در المیزان بیان شده است در گذشته نبوده و علامه این 

مسایل را از قرآن گرفتند.
حضرت آیت الله جوادی آملی یادآورشدند: افراد بسیاری 
در حوزه وارد شدند، ولی نتوانســتند کار کنند و فعالان 
امروز حوزه باید شاکر باشند که در این عرصه گام بر می 
دارند؛ امروزه  علما باید نیازهای انقلاب و نظام را به قرآن 

عرضه کنند.
ایشان افزودند: نزول قرآن به زمین همچون باران نیست 
چون یک سر قرآن دست خداوند است؛ یک بخش بالای 
قرآن نه عبری و نه عربی است، بلکه علی حکیم است پس 

همه چیز در قرآن وجود دارد.
این مرجع تقلید اظهارکردند: مرحوم علامه بیان کردند 
که قرآن با تمام کتاب هایی که زیر این آسمان نوشته شده 
است فرق دارد؛ زیرا کتب انسانی ،تجریدی عقلی کلامی و 
فلسفی و عرفان نظری و شهود است و غیر از حس و تجربه 
و شهود در بین بشر نیست؛ علامه فرمودند قرآن به اصل 
تذکر اصرار دارد و این مساله در هیچ کتاب دیگری نیست.

معظم له خاطرنشان کردند: علامه این راه را پس از عرض 
نیاز از قرآن اســتخراج کرده است؛ کســانی که با چراغ 
خاموش حرکت می کنند جزو عقلا و متفکران است که 
کاری هم از آنها ساخته نیست؛ تنها از قوم یعقلون حرکت 
و قیام انجام می شود، زیرا تا کسی با عقل قیام نکند به این 

درجات معرفتی نمی رسد.
حضرت آیت الله  جوادی آملی یادآورشدند: اگر بخواهیم 
مثل امام راحل مشکل جامعه را حل کنیم از عالم و عاقل 
ساخته نیست، بلکه از کسی ساخته است که قیام به عقل 

و عدل دارد.
ایشان افزودند: اگر انسان عاقل باشد مشکل خود را حل 
می کند و اگر بخواهد در دستگاه قضا ورود کند، باید قیام 
به قسط داشــته باشد؛ حال اگر قرار باشــد پرونده های 

میلیاردی را به کســی بدهند ،باید  قوام به قسط باشد تا 
کمرش زیرا این بار نشکند. این مرجع تقلید اظهارکردند: 
علامه بیان می کند که مدرسه قبلی، برای ما اصل است 
که با درس خواندن به نتیجه نهایی نمی رسیم، بلکه باید 

با نماز شب به جایگاه برسیم.
معظم له خاطرنشان کردند: انسانی که در این مکتب رشد 
کرده است به دنبال این است که درحال حاضر بهشت را 
ببیند و نه اینکه به بهشت برود که این مقام، همان مقام 
شهود اســت؛ امام علی)ع( نیز در نهج البلاعه به همین 
مساله اشاره دارد؛ راه تذکر، همان مطلبی است که علامه 

در خصوص قرآن به آن اشاره کرده است.
حضرت آیت الله  جوادی آملی یادآورشدند: ممکن است 
کســی در تمام عمر قرآن را ندیده باشــد، ولی در اصول 
متخصص باشد؛ چنین دانشجویی ممکن است در حوزه 
وارد شود و جلد اول و دوم کفایه را مطالعه کند و تدریس 

نیز داشته باشد زیرا حوزه را اصول اداره می کند.
ایشان افزودند: در حال حاضر از 800 درس اصول 20 تا 

30 درس اصول کافی اســت و بقیه باید گرد قرآن جمع 
شوند؛ اگر نهری به بحر وصل شد هیچ وقت آب آن تمام 

نمی شود.
این مرجع تقلید اظهارکرد: در محضر قرآن، علوم فراوان و 
نیازهای فراوانی داریم؛ در این زمینه باید نیاز را بشناسیم 

و به قرآن عرضه کنیم و از آن جواب بگیریم.
معظم له خاطرنشان کردند: ذائقه مردم عسل پذیر است 
که به همه مردم نیز عطا کرده است؛ خداوند انسان را یک 
ظرف خالی قرار نداده است یعنی معده انسان تنها غذای 
سالم را قبول می کند و اگر غذای بد باشد، پس می زند؛ 

قلب انسان نیز همین شکل است.
حضرت آیت الله جوادی آملی یادآورشدند: انقلاب اسلامی 
پس از عصر ائمه)ع( عالی ترین نعمتی است که خداوند به 
مسلمانان عنایت داده است؛ در هیچ کتاب قانون اساسی 
مبانی که در قانون اساسی بیان شــده، وجود ندارد؛ این 
نظام امروزه با ســوالات مختلفی مواجه است که باید به 

قرآن عرضه کنیم و پاسخ ها را نیز از قرآن بگیریم.

حضرت آیت الله مکارم شــیرازی، بــر لزوم ایجاد 
زمینه های لازم جهت حضور علما و فضلا در شهرهای 

مختلف تاکید کردند.
حضرت آیت الله  مکارم شــیرازی پنجشنبه شب )20 آبان 
ماه( در دومین همایش انجمن علمی ارتباطات و تبلیغ حوزه 
که در دارالقرآن علامه طباطبایی برگزارشد گفتند: مفاهیم 
عالی قرآن نشان می دهد که قرآن در زمان و مکان خاصی 

محصور نبوده و نیست.
این مرجع تقلید اظهارکردند: مفهوم »اوفوا بالعقود«، عناوین 
تجاری و اقتصادی و خانوادگی و... را در خود جای داده است، 

این مفهوم عام و گسترده برنامه راه ما را مشخص می کند.
معظم له خاطرنشان کردند: در خصوص دستورات جنگی 
ةٍ وَمِن رِباطِ  نیز آیات و آیه »وَأعَِدّوا لهَُم مَا استَطَعتُم مِن قُوَّ
کُــم وَآخَرینَ مِن دونهِِم لا  الخَیلِ ترُهِبونَ بهِِ عَدُوَّ الَلهّ وَعَدُوَّ
 تعَلمَونهَُمُ الَلهّ یعَلمَُهُم  وَما تنُفِقوا مِن شَيءٍ في سَبیلِ الَلهّ  ...« 
رخ نمایی می کنــد که مفهوم قوه در ایــن آیه کاربردهای 
بسیاری در شاخه های مختلف مقابله با دشمنان در مقابل 

ما قرار می دهد.
حضرت آیت الله  مکارم شیرازی گفتند: مفهوم عمل مفید در 
قرآن نیز بسیار وسیع است، کاربردهای بسیاری در جامعه 

دارد؛ مفهوم معروف و منکر نیز ظرفیت بســیار عالی را در 
عرصه کنکاش علم دینی پیش روی ما قرار می دهد.

ایشان یادآورشدند: یکی دیگر از معانی قرآنی، مفهوم ابلاغ 
است که شاخه های مختلفی را در مقابل ما قرار می دهد؛ در 
این عرصه می توان گفت، باید کلام حق را با ابزارهای مختلف 

به مردم برسانیم.
این مرجع تقلید اظهارکردند: رسالات الهی محدود به مورد 
خاصی نیست و بندگان خدا نیز وظیفه دارند که این رسالات 

را درک کنند و به مردم برسانند.
قرآن کریم به تبلیغ نگاه ویژه ای دارد

معظم له خاطرنشان کردند: قرآن کریم به تبلیغ نگاه ویژه ای 
دارد و نگاهی که قرآن به تبلیغ دارد، بســیار عمیق و دقیق 
است؛ خداوند در قرآن پاداش مبلغان را نیز بیان کرده است 

که شناخت این مفهوم نیز بسیار مهم است.
حضرت آیت الله  مکارم شیرازی گفتند: آیه 39 سوره احزاب 
به ابعاد مختلف تبلیغ اشاره می کند که می توان شاخه های 

مختلفی را در بر گیرد.
ایشان یادآورشدند: امروزه سه مشکل مهم در عرصه تبلیغ 
حوزه به چشــم می خورد که اولین آن استفاده از فضاهای 
مجازی است؛ درســت اســت که باید از فضاهای مجازی 
استفاده کرد، ولی باید این ســوال را از خود بپرسیم که در 
مقابل مفاسد آن چه کرده ایم؟ اگر ده درصد فضای کار باشد 

90 درصد این فضا را مسایل منفی تشکیل می دهد.
این مرجع تقلید اظهارکردند: امــروزه اهانت هایی  به همه 
مقدسات انجام می شود و تبلیغ مســایل کثیف جنسی و 
تبلیغات ضد قرآنی و ضد اخلاقی و ایجاد عداوت بین گروه 

ها، فضای مجازی را پرکرده است.  
دلسوزی واقعی برای ایجادشــبکه ملی ارتباطات 

مشاهده نمی شود
معظم له خاطرنشان کردند: بیان شده است که شبکه ملی 
ارتباطات در کشور شکل می گیرد که فضای مفید را پرکند 
و در اختیار مردم قرار دهد؛ دولت به این امر علاقه دارد؛ ولی 
این دلسوزی واقعی را در این زمینه نمی بینیم؛ باید پیش 
از اینکه جوانان ما فاسد شوند و خانواده ها از بین بروند و به 

مقدسات توهین شود باید این کار را انجام دهیم.

حضرت آیت الله العظمی مکارم شیرازی گفتند: دعوت به 
استفاده از فضای مجازی درست است؛ ولی آیا می توانیم در 
مقابل همه مشکلات نیز ایستادگی کرد؟ امروزه شبکه های 
مفسد و فاسد، مساله ای سرنوشت ساز شده است؛ آنها از این 
همین شبکه ها استفاده کردند و این همه افراد را گرد مقبره 

کوروش جمع نمودند.
ایشان یادآورشــدند: در برخی از انتخابات یک شبکه، تمام 
پیامک های مرتبط به کاندیدها را حــذف کرده و به جای 
کاندیدای دیگر پیامک دروغ ارسال کرده اند؛ در این زمینه 
نوعی بردگی در حال شــکل گیری اســت؛ این فضا بسیار 

خطرناک است، زیرا می توانند در انتخابات نیز دست ببرند.
به نیمی از آیه »نفر« عمل شده است

این مرجع تقلید اظهارکردند: نکته دیگر، مرتبط به تمرکز 
در قم و خالی شدن شهرســتان ها است؛ متاسفانه به نیمی 
از آیه » نفر« عمل شــده و به آیه دیگر عمل نمی شود؛ باید 
به همه آیه نفر عمل کرد و این مساله نیز بدون برنامه ریزی 

امکان پذیر نیست.
معظم له خاطرنشــان کردند: باید افرادی که در حوزه های 

علمیه منشا آثار هستند در قم بمانند، ولی کسانی که چنین 
جایگاهی ندارند، باید با رفع مشــکلات و حمایت و برنامه 

ریزی به شهرهای مختلف اعزام کرد.
حضرت آیت الله مکارم شیرازی گفتند: اگر شهرها از علما 
خالی شود، تمام عمال فساد در این شهرها وارد می شوند؛ 
مبلغان ادیان و فرق مختلف جای علمای ما را پر خواهند کرد.

ایشان یادآورشدند: اگر علما در شهرها حضور داشته باشند، 
دیگر فضایی برای کار خراب کارها و دشمنان دین باقی نمی 

ماند؛ باید ایتام آل محمد)ص( را به نوعی سرپرستی کنیم.
ضرورت آموزش خطابه در حوزه 

این مرجع تقلید اظهارکردند: یکی دیگر از مشکلات امروز 
حوزه، مساله خطابه اســت؛ امروزه خطبا اکثرا خودجوش 
هســتند، ولی هنوز آموزش عملی در زمینه خطابه ندیده 
است، زیرا خطابه روان شناســی و فن وهنر خاصی را می 

طلبد؛ در همین زمینه باید طلاب آموزش ببینند.
معظم له خاطرنشان کردند: حوزه ها باید خطبای با استعداد 
را پرورش دهند که این مشــکل باید حتمــا در بدنه حوزه 

حل شود.

امام جمعه موقت تهران با اشاره به کمالات روحی و معنوی و عرفانی علامه بر لزوم 
پیمودن راه این بزرگان تاکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین صدیقی جمعه شب)21 آبان ماه(، در نشست اساتید 
موسسه آموزشی و پژوهشــی امام خمینی)ره(، در دارالقرآن علامه طباطبایی 

گفت: خداوند مجموعه عالم آفرینش را مقدمه عالمِ شدن آدم ها قرارداده است.
وی افزود: علم الهی شامل اطلاعات جسته وگریخته نیست بلکه باید به سمتی 

برود که خلیفه خداوند در عرصه قدرت و علم خدا باشد؛ انسان می تواند مظهری 
از علم و قدرت خدا در محدوده ممکن، باشد.

امام جمعه موقت تهران بیان کــرد: قرآن کریم بیان می کند که انســان برای 
عبودیت خلق شده است پس مشخص می شود که راه رسیدن به علم، عبودیت 
خدا است؛ عبد کسی است که مالک چیزی نیســت و حضور او در این عالم در 

همین محدوده است.
وی گفت:رسیدن به مرتبه ای که انسان به مظهریت برسد منوط به این است که 

انسان خود را مالک هیچ چیز نداند و بداند که عالم اثر و جلوه و مظهر خدا است.
حجت الاسلام والمسلمین صدیقی اظهارکرد: قرآن کریم آمده است که همین 
راه را برای بشر ایجاد کند که به همگان نشان دهند که علم وقدرت و نظام و نظام از 
آن خدا هستند. وی افزود: انسان باید در بعد علم و عمل به فرمان خداوند باشد ودر 
مسیر معرفت هستی، تلاش کند و همین تعلیم و تعلم رسمی حوزه را به عنوان 
یک بندگی در نظر بگیرد؛ علم الهی نیز یک حرکت جسمی و ذهنی و الهی است 

زیرا انسان از این مسیر به یقین می رسد.
امام جمعه موقت تهران بیان کرد: راه دیگری که انسان را به خدا می رساند، راه 
جذب و فنا و محبت است؛ در این مسیر انسان باید هرچه دارد از کف داده و عشق 

و محتبی در دل ایجاد کند که غیر از معشوق، چیزی نبیند.
وی گفت: قرآن جلوه کامل خداوند عالم است؛ اگر معرفت حق مقصد  و قرآن آیینه 

معرفت است و معرفت حق نیازمند عبور از موانع است، مهمترین مانع نیز خود 
انسان است؛ علاج گذشتن از خود، محبت است.

حجت الاسلام والمسلمین صدیقی اظهارکرد: اگر علامه طباطبایی همیشه با 
بوسه بر شبکه های ضریح افطار می کردند به این دلیل است ایشان روحی قرآنی 
و الهی داشتند؛ علما و بزرگان حوزه در مقابل علامه خضوع و احترامی مثال زدنی 
داشتند؛ آیت الله بهشتی بیان می کردند که یک دوره فلسفه را نزد اساتید مبرز 
حوزه گذرانده بودم ولی به پیر طریقتی دســت یافتیم که ما را راه برد تا بفهمیم 
که فلسفه خواندنی نیست بلکه اندیشدنی است که باید در این عرصه غوطه ور 

شد تا به ارضا برسد.
وی افزود: اینکه رفتار علامه الگو و شاخص شد و شاگردان ایشان احیا گر انقلاب و 
تشیع شدند و پربال و امام راحل شدند وهر یک سفره ای پهن کردند که از مواهب 

الهی شد، به واسطه عشقی بود که مرحوم علامه داشتند.
امام جمعه موقت تهران بیان کرد: علامه طباطبایی عاشق امام حسین)ع( بودند 
و فرمودند که می فرمودند که ســیاه پوش های امام حسین)ع( در محرم شافع 
می کنند و می فرمودند که راهی برای صعود عرفانی جز از مسیر امام حسین)ع( 
نیست. وی تصریح کرد: مرحوم آیت الله بهجت می فرمود، علامه از مرحوم آیت 
الله خوئی از نظر فقهی کم نداشت، ولی هیچگاه به دنبال این مسیر نبودند و خود 

را وقف قرآن کردند.

تجلیل از فعالان عرصه تبلیغ دردومین همایش 
انجمن علمی ارتباطات و تبلیغ حوزه

مراسم بزرگداشت سی و ششمین ســالگرد ارتحال عالم ربانی، مفسر کبیر قرآن علامه 
طباطبایی)ره( شامگاه پنجشــنبه )20 آبان ماه( در دارالقرآن علامه طباطبایی)ره( قم با 
تجلیل ازفعالان عرصه تبلیغ دردو مین همایش انجمــن علمی ارتباطات و تبلیغ حوزه 

برگزار شد.
در این مراسم که با سخنرانی حضرت آیت الله العظمی مکارم شیرازی برگزار شد، افراد برجسته ای از 
جمله آیت الله سید محمدجواد علوی بروجردی نوه مرحوم حضرت آیت الله العظمی بروجردی ، آیت 
الله نجم الدین مروجی طبسی، آیت الله دوستی زنجانی از استادان درس خارج  حوزه ، اعضای جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم و هیئت رئیسه مجمع عالی تفسیر قرآن کریم حضور داشتند.

در پایان این مراسم از چهار شــخصیت بزرگ تبلیغی توسط مرجع عالیقدر حضرت آیت الله العظمی 
مکارم شیرازی تکریم و تجلیل شد. 

ابتدا از حضرت آیت الله علوی بروجردی)دامت توفیقاته( به سبب توفیقات گسترده در تبیین معارف 
دینی و تبلیغات اسلامی در ســطح داخلی و خارج کشوروهمچنین احیای مســجد اعظم قم که از 
یادگارهای مرجعیت بزرگ شیعه حضرت آیت الله العظمی بروجردی)قدس سره( می باشد، تجلیل 

به عمل آمد.
پس از آن از حضرت آیت الله نجم الدین طبسی )دامت توفیقاته( به سبب توفیقات گسترده در نشر و 
تبیین معارف اسلامی، قرآنی و فرهنگ اهل بیت )ع( که در سطح داخل و خارج کشور دارند، تجلیل شد.

سپس از مرحوم استاد سید علی اکبر پرورش که قبل از انقلاب و بعد از آن، همواره با سخنوری های خود 
نقش موثری در تبیین معارف دینی و قرآنی به جامعه اسلامی داشتند، با حضور خانواده آن مرحوم تجلیل 
شد. و در پایان از هنرمند متعهد و انقلابی مرحوم فرج الله سلحشور که با استفاده از هنر فیلم و سینما 
توانستند بخش هایی از آیات قرآن و معارف دینی را بخصوص در سریال حضرت یوسف به تصویر آورند 

و موجبات آشنایی عمومی مردم را با معارف قرآنی فرآهم نمایند، تجلیل به عمل آمد.

مدیردارالقرآن علامه طباطبایی: قرآن و عترت 
جامعه را در برابر هجمه های فرهنگی بیمه می کند

مدیر درالقرآن علامه طباطبایی بر لزوم نقش آفرینی بیشتر فعالان عرصه قرآنی در مقابله 
توطئه های دشمنان علیه قرآن کریم تاکید کرد.

مرتضی نجفی قدســی چهارشــنبه شب 
)19 آبان ماه( در اجلاس اســاتید تفسیر 
قرآن کریم و اولین شب بزرگداشت سی و 
ششمین سال ارتحال آیت الله طباطبائی، که 
در دارالقرآن علامه طباطبایی برگزار شد، 
گفت:متاســفانه امروزه شــبهات یکی از 
معضلاتی اســت که  در جامعه ما در حال 

رواج است.
وی افــزود: در این بین دشــمنان با نگاه 
مغرضانه به قرآن کریم ســعی در شــبهه 
پراکنی دارند، عده ای که شاید سررشته در 
فراماسونری ها داشته باشند این مسائل را 
برای آیات الهی مطرح می کنند که باید به 

لحاظ فکری و عقیدتی پاسخی شایسته به آن ها داد.
نجفی قدسی اظهارکرد: در همین زمینه دارالقرآن در این زمینه احساس مسئولیت کرد و حدود یکسال 

قبل در همین مکان با شکل گیری جلسات قرآنی به مصاف این نقدها رفته است.
مدیردارالقرآن علامه طباطبایی اظهارکرد: کسانی که علیه قرآن مطلب می نویسند نگاهی ضد قرآنی 
و همسو با دشمنان دارند؛ البته در این زمینه نیز عده ای از عالمان بزرگ به این مسائل پاسخ گفتند و 

برخی دیگر در حال تدوین مجلداتی برای پاسخگویی هستند.
نجفی قدســی با بیان اینکه امروز باید به مصاف مطالبی رفت که درصدد ایجاد تشکیک در وحیانیت 
قرآن است، افزود: علامه طباطبایی قیم بودن قرآن در گستره جهانی را ارائه کرده و با اتکا به این تفاسیر 

می توانیم به مصاف این مسائل برویم.
وی با اشاره به جایگاه قرآن و عترت در جامعه اسلامی خاطرنشان کرد: تنها چیزی که می تواند جامعه 

ما را در برابر هجمه های فرهنگی دشمن مصون بدارد قرآن و عترت است.
مدیر دارالقرآن علامه طباطبایی با بیان اینکه امروز در جنگ و تهاجم فرهنگی با دشــمن هســتیم 
تصریح کرد: دشــمن با ترفندهای مختلف جامعه و فضای اجتماعی را مخدوش می کند تا به معارف 
قرآن ضربه بزنند.  وی با بیان اینکه بیت علامه طباطبایی بیت قرآن است، گفت: هر روز صبح دوره یک 
ساله مهارت های تفسیر قرآن در دارالقرآن برقرار است و اساتید بزرگ حوزه در این مجموعه به بیان 

معارف قرآنی می پردازند

آیت الله العظمی جوادی آملی: 

وظیفه علما رصد انقلاب و عرضه نیازهای نظام به قرآن است
در دستگاه قضا کسی قوام به قسط نباشد پرونده میلیاردی کمر او را می شکند

آیت الله العظمی مکارم شیرازی: 

متاسفانه به نیمی از آیه »نفر« عمل شده است
دلسوزی واقعی برای ایجادشبکه ملی ارتباطات مشاهده نمی شود

حجت الاسلام والمسلمین صدیقی:

 شاگران علامه طباطبایی احیاگر انقلاب و تشیع شدند


